



مركز عمارة التراث
Center for Architectural Heritage



إيوان واللجنة الدولية للصليب الأحمر

شراكة مستدامة

IWAN and International Committee of the Red Cross Sustainable Partnership



الدراسة
Brochure



مركز التراث
Center for Architectural Heritage
CAH@IUGAZA.EDU
2890
TEL: 082860700 FAX: 082866800
E-MAIL: CAH@IUGAZA.EDU.PS

Designed by - Nesrin M. Huseini

Partnership between Europe and the Islamic World is a human need and a renewable social requirement. It is also an innovative cultural activity and a necessity for global development, progress and prosperity. Within this framework, a sustainable partnership between IWAN and ICRC has been established to care for Palestinian architectural heritage.

Development of Historical Houses in Gaza Old Town:

Historical houses in Gaza Old Town represent important examples of the vernacular Palestinian architecture. After decades of neglect and deterioration they are recently in urgent need for cleaning and maintenance. ICRC through cash-for-work program directed for jobless Palestinians, provided labor and materials and IWAN provided technical supervision and management coordination. The project included 3 stages:



1- Training and public awareness:

This stage included raising the awareness of the residents in Gaza Old Town towards the importance of architectural heritage and the need for preserving it. Architects and engineers involved in the project were trained on the supervision and project management.



2- Cleaning of abandoned houses:

Many abandoned historical houses are sites for debris and garbage with dangerous environmental hazards. 18 houses were cleaned providing the community an opportunity to benefit from them. 160 workers and 7 engineers participated in this stage.



3- Maintenance for inhabited houses:

10 inhabited houses were partially maintained in order to lift some of the suffering of its inhabitants from dump and leakage. 40 workers and 7 engineers participated in this stage which also included the conservation of Al Alami historical house.



Al Alami historical house:

This house dates back to the 17th century and represents one of the finest examples of Palestinian architecture. The Palestinian Office for Development and Education offered the house to IWMAN to be used as Palestinian cultural center. The first phase of conservation has been completed and other phases are planned to follow soon.



Special thanks for the following parties for their donations and support for the project:

- * ICRC
- * Ministry of Labor
- * Ministry of Public Works and Housing
- * Palestinian Office for Development and Education.
- * Takaful Society
- * Palestinian Contractors Union
- * Abu Chalvoun Marble Workshop
- * Handan Marble Workshop
- * Al Madhoun Marble Workshop
- * Ashour Marble Workshop
- * Fakhoret Attalah
- * Kahlil And Safadi Company

2-التنظيف

وقد شملت هذه المرحلة تنظيف 18 بيتاً مهجوراً كانت تحمل مجموعات للدفنات والركام وشكل أضرارا بيئية حيث تم إزالة هذه الأضرار وتوفير فرصة للسكان للاستفادة من هذه البيوت. وقد شارك في هذه المرحلة 160 عاملاً و 7 مهندسين



3- صيانة البيوت التاريخية المورثة

وقد شملت هذه المرحلة صيانة عشرة بيوت تاريخية مأهولة وذلك مساهمة في تخفيف معاناة سكان هذه البيوت من مشاكل التلف والبرطوبة. وقد شارك في هذه المرحلة 40 عاملاً و 7 مهندسين كما شملت توجيه عمالة خاصة إلى بيت العلمي التاريخي



بيت العلمي التاريخي

يعود هذا البيت للقرن السابع عشر ويثل نموذجاً رائعاً للعمارة الفلسطينية. وقد قدمت المؤسسة الفلسطينية للتطوير والتعليم البيت لمركز إيوان لاستخدامه كمركز للتراث الفلسطيني. وقد تم الانتهاء من المرحلة الأولى والتراجل القادمة مخططة لها إن نشأ قريباً



تفكير عامس للمجتمعات المحلية لتاريخها وتراثها المتشعب

- * مصنع أبو عليون للزجاج
- * مصنع حمان للزجاج
- * مصنع المصون للزجاج
- * مصنع عاشور للزجاج
- * وتكونت عتلا الله

- * ICRC
- * وزارة العمل
- * وزارة الأشغال العامة والإسكان
- * الفلسطينية للتطوير والتعليم
- * جمعية تكامل
- * اتحاد القادسي الفلسطيني
- * شركة كحلل وسفدي

1- التوعية والتدريب

وقد شملت هذه المرحلة توعية سكان وملك البيوت الأثرية في البلدة القديمة بأهمية هذا التراث وضرورة صيانه والحفاظ عليه كما شملت تدريب مهندسي برنامج التشغيل المشرفين على المشروع على طرق وأساليب إدارة مثل هذه المشاريع للتعميرة

مشروع تطوير البيوت التاريخية في البلدة القديمة

في مدينة غزة



تمثل البيوت التاريخية في البلدة القديمة في مدينة غزة عازج مهمة للعمارة الشعبية الفلسطينية. إلا أنها بعد عقود من الإهمال والدمور خنق إلى تدخل عاجل لتنظيفها وصيانتها. اللجنة الدولية للصليب الأحمر قدمت العمالة والمواد اللازمة وذلك ضمن برنامجها لتفعيل العاطلين عن العمل وتولي إيوان إدارة المشروع والإشراف عليه. وقد شمل المشروع ثلاث مراحل

